
 
          

Referat: Møde i sundhedsudvalget, onsdag den 17. april 2024, 
kl. 19.00 

Online på Teams 
 
Mødeinformationer:  

 
Deltagere: Ann, Inga, Maurits, Bente og Winnie  
Referent:  Winnie 
Afbud fra: Ingen  
 
 

Dagsorden 
 

1. samarbejdet i sundhedsudvalget og 
konstituering efter fællesmødet den 
11. marts, genvalgt blev Inga og 
Maurits  

Ny tilgang i sundhedsudvalget er Bente 
Christensen. 

Konstituering: Formand Ann 

Næstformand: Bente 

Sekretær: Winnie  

Menigt medlem: Maurits og Inga 

Arbejdsfordeling er som følger, Ann laver 
dagsorden som sendes til Bente 7 dage før 
et kommende møde, efterfølgende er det 
Bente som arbejder videre med 
dagsordenen og levere i samarbejde med de 
øvrige sundhedsmedlemmer den endelige 
dagsorden til mødet på mødedatoen.  

De andre opgaver i sundhedsudvalget 
fordeles under møderne og vil kunne ses i 
referaterne. 

Der er under onlinemøderne tekniske 
problemer, disse bør alle forbedre til næste 
online møde.  



 

2. Vi skal finde ud af hvilke 
medlemslande (altså KUN EU-lande), 
som vi er interesserede i at forhandle 
lempede regler med i forhold til 
import af levende dyr i tilfælde af at vi 
mister vores fri-status. Dette beder 
FVST om at vi finder ud af allerede nu, 
idet sådanne forhandlinger tager tid. 
Jeg forestiller mig at listen inkluderer:  

a. Tyskland 
b. Holland  
c. Frankrig 
d. Sverige  
e. Hvilke medlemslande 

importeres der ellers fra? 

Forhandlings modeller etableres af 
arbejdsgruppen som har online møde den 8 
maj, pt er Ann og Inga tilmeldt.  

3. Vi går nu ind i en mere praktisk fase, 
hvor arbejdshandskerne skal på. Vi 
skal have lavet noget 
informationsmateriale og jeg 
forestiller mig at vi laver det sammen 
med gederne. Hvis der er nogle der vil 
med her, så sig til.  

 

Der skal laves en A4-side om BVT, siden skal 
indeholde: 

Hvordan man bedst undgår at få BT i sin 
besætning, vække folks opmærksomhed på 
eksistensen af BT i EU. 

Symptomer på BT  

BT er anmeldes pligtig, info om hvordan man 
anmelder BT  

Pt er Ann i arbejdsgruppen med gedeejere 

FVST foreslår at materialet hurtigst muligt 
publiceres, til fåreejere, vi tænker det skal 
lægges på FB og måske skal det også tilbydes 
som info materiale til Dyrskuerne? 

Sundhedsudvalget har set en Irlandsk 
informations video, kort video. 

4. Vi skal finde ud af hvordan vi kan 
levere prøvemateriale i større stil til 
overvågning. Jeg snakkede med 
gederne og vi er ind til videre kommet 
til enighed om at blodprøver er den 
eneste vej. Men vi vil gerne lige høre 
Torbens input til om man kan 
indsamle slagteblod eller om det giver 

Det ønskes at skønne en pris for 
overvågningen her i DK  

For at der kan sættes en pris i DK for 
overvåge af om BVT er kommet til DK, altså 
en info om hvornår vi i DK mister vores 
status fri for BVT (den nuværende status)  



et forkert billede. Jeg forestiller mig at 
man måske også kunne bruge maedi-
prøverne. Pt. bruges maedi-prøverne 
også til test for Schmallenberg. Andre 
ideer modtages. Vores anke i forhold 
til slagteblod er bare at der ikke er et 
jævnt flow af slagtninger, idet de 
topper i efteråret og foråret. Så 
derfor egner de sig måske ikke til 
overvågning. Hvad siger I? 

Det er ejerne af de klovbærende dyr der selv 
skal betale for en eventuel overvågning af 
DK`s status af BVT.   

Har vi brug for at undersøge hvordan vi 
bedst indsamler prøver fra de forskellige 
klovbærende dyr, os hovedsagelig for får.  

Der er snakket om blodprøver på slagterier, 
Winnie kontakter Villes slagtehus om 
hvordan deres slagteflov over året ser ud  

Svar fra Ville:  Der slagtes 13.000 dyr (får) på 
årsbasis, det mindste antal om ugen er ca 
150 dyr, det er i april, maj og juni.  

Dyrene kommer fra hele jylland. 

Disse her oplysninger kan se under deres 
Chr. Nr.  84693 (7009) 

Vi har snakket om man evt. kan tage 
svabr/spytprøver af sine egne får til 
undersøgelse for BVT, så fåreholderne kan 
spare udgifterne til dyrlægen  

Hvem undersøger det ?  

Statens seruminstitut ønsker at inddele 
landet i soner af 45km x 45km og så skal der 
ca tages 40 prøver i hver sone, for at kunne 
overvåge landet, vi regner med at de vil 
starte fra Syd – pt har vi ikke hørt om 
hvordan den Danske Kvægavlsforening 
griber sagen an.  

Der er pt ingen virksom vaccine mod denne 
her udgave af BT. 

 

5. FVST vil gerne vide noget om fårenes 
geografi. Findes der nogle opgørelser 
for hvor i landet besætningerne er og 
har vi nogen ide om hvor mange 

Bente Østergaard er sat på sagen 



besætninger, der ikke er 
registrerede? 

6. De vil til at begynde beregninger af 
nogle modeller for bl.a. hvor mange 
prøver der skal tages og hvad hele 
programmet vil koste i forskellige 
scenarier. De har derfor bedt os om at 
stille med en tekniker, der kan 
repræsentere fårene. Har vi én vi kan 
sende? 

Der foreslås, at vi skal, fra vores gruppe af 
fåreejere stille med en tekniker. 

Definition af en tekniker må være en 
statistiske beregner, sådan umiddelbart kan 
vi kun komme i tanke om Erik Rattenborg.     

7. Næste møde er online  Dato onsdag den 22. maj 2024 kl. 19.00 

*BVT = en forkortelse af Bluetongue 

*FVST= en forkortelse af Fødevarestyrelsen  

*FB = Forkortelse af Meta (før Face Book) 

*DK = Forkortelse af Danmark 

  
  
 

 


